

University of Groningen

Claude de Sainte-Marthe, prêtre et confesseur de Port-Royal

Duinker, Anna Catharina Marie

IMPORTANT NOTE: You are advised to consult the publisher's version (publisher's PDF) if you wish to cite from it. Please check the document version below.

Document Version

Publisher's PDF, also known as Version of record

Publication date:

1932

[Link to publication in University of Groningen/UMCG research database](#)

Citation for published version (APA):

Duinker, A. C. M. (1932). *Claude de Sainte-Marthe, prêtre et confesseur de Port-Royal: essai biographique*. W.E.J. Tjeenk Willink.

Copyright

Other than for strictly personal use, it is not permitted to download or to forward/distribute the text or part of it without the consent of the author(s) and/or copyright holder(s), unless the work is under an open content license (like Creative Commons).

The publication may also be distributed here under the terms of Article 25fa of the Dutch Copyright Act, indicated by the "Taverne" license. More information can be found on the University of Groningen website: <https://www.rug.nl/library/open-access/self-archiving-pure/taverne-amendment>.

Take-down policy

If you believe that this document breaches copyright please contact us providing details, and we will remove access to the work immediately and investigate your claim.

Downloaded from the University of Groningen/UMCG research database (Pure): <http://www.rug.nl/research/portal>. For technical reasons the number of authors shown on this cover page is limited to 10 maximum.

PRÉFACE.

„La dernière chose qu'on trouve en faisant un ouvrage, est de savoir celle qu'il faut mettre la première,” dit Pascal.

Que dire dans ces quelques lignes qui servent de Préface à ces pages, sinon de constater que ce n'est pas sans un certain regret que nous avons vu se rapprocher le moment de la séparation, après de longues heures — qui nous parurent brèves — passées en tête-à-tête avec un auteur préféré.

Dans cet essai biographique sur un des Solitaires de ce Port-Royal — détruit depuis plus de deux siècles, mais dont l'esprit est loin d'être enseveli — nous avons tâché de dégager la physionomie morale de l'un de ces Messieurs, de Claude de Sainte-Marthe.

Faut-il dire le bienfait qu'on retire d'une longue fréquentation avec un de ceux sans qui le dix-septième siècle serait moins „grand”? Est-il étonnant que l'on aime celui qui nous fait découvrir les richesses que nous pouvons posséder, mais qui, sans lui, seraient restées endormies au fond de notre cœur?

C'est le moment aussi d'avouer comme Pascal le conseille, que dans notre ouvrage il y a plus du bien d'autrui que du nôtre. Rendons donc hommage à celui dont l'esprit dominera ces pages, tout en lui demandant pardon de l'avoir tiré de l'oubli où il préférait tant rester.
